
Kranjsko. 
Iz radovljiškega okraja. V času prošnja smo za slo

vensko univerzo. Bog daj, da bi toliko prošnja došlo na 
Dunaj, da bodo napolnile vsaj kakšno staro omaro v regi
straturi, da bode že od daleč vedno opominjala visoke go
spode, kaj hočemo Slovenci. 

Tudi naše društvo se je zbralo v dan 19. listopada v 
prijaznih Lescah, da tu na klasičnih tleh potožimo sivolasemu 
Triglavu, ob resnem Stolu, da »prebrisane glave pa čedne 
postave" narod slovenski še nima »alma mater" ne vsled 
lastne krivde, temveč v zahvalo, da je branil zapadno kul
turo z lastno krvjo pred polumesecem in se mu celo odreka 
in stavijo v dosego iste zapreke. Navzočih 12 učiteljev in 8 
učiteljic soglasno pritrjuje prošnji za univerzo in želi mnogo 
uspeha. Posnemajmo tudi vsi vrlega tovariša Radoslava, kar 
nam svetuje v »U. T." Trkajmo, prosimo. 

Preidem k 1. točki dnevnega reda. G. nadučit. A. Grčar 
se spominja zborovanja, oziroma hospitacij v Boh. Bistrici. 

2. »Zboljšanje učiteljskih plač." (Poroč. Janko Pianecki.) 
Sklene se »Slovenskemu učiteljskemu društvu v Ljubljani" 
nasvetovati, da naj naznani si. deželnemu zboru Kranjskemu 
naslednje zahteve učiteljstva, na katere naj se blagovoli 
slednji ozirati pri bodočem zasedanju: a) S t a r o s t n e do
k l a d e naj se zvišajo na 200 K. b) Tistim podrejenim uči
tel jem na v e č r a z r e d n i c a h , ki nimajo prostega stano
vanja, naj se dovolijo kraju primerne aktivitetne doklade, 
oziroma stanarina, c) Dosedanji s t a l ež naj se spremeni tako, 
da bode v vsakem r a z r e d u 2 5 % u č i t e l j e v , č) Tistim 
učiteljem, ki so pri vojakih služili aktivno, naj se ta leta 
zaračunajo kot službena leta. d) V I. in II. plačilnem razredu 

Društveni vestnik. 



naj se odstrani razlika med plačami učiteljev in učiteljic, 
e) število službenih let naj se zmanjša od 40 na 35 let. 
f i ..Slovensko učiteljsko društvo" naj skliče v Ljubljano en
keto, h kateri naj pošlje vsako okrajno društvo po dva od
poslanca, da se natanko domenimo glede naših plač. Naše 
društvo naj zastopata g. P i a n e c k i in gdč. K. Droll . 

Posamezni nasveti so se •vsprejeli: a) G. K. M a t a j e c 
predlaga, naj se tudi provizorična službena leta upoštevajo 
pri umirovljenju. b) Gdč. M. R a z i n g e r predlaga, naj bi 
se učiteljicam dovolila remuneracija za ročna dela. 

3. Kraj prihodnjega zborovanja bodo Jesenice in sicer 
dne 3. aprila 1902. 

4. G. P i a n e c k i utemeljuje prošnjo za slov. univerzo 
v Ljubljani, kar se je že v pričetku omenilo. 

Na svidenje na Jesenicah. 

Štajersko. 
Gornjegrajsko učiteljsko društvo je zborovalo dne 

14. novembra t. 1. v Naza r j i h pri Mozirju. Po običajnem 
pozdravu predsednikovem poročal je Šijanec kot delegat na
šega društva o zborovanju Lehrerlmnda v (iradcu. Sprejela 
seje resolucija: »Učiteljsko društvo za okraj Gomjigrad sklene 
pri današnjem zborovanju, da se popolnoma strinja s po
stopanjem svojega delegata pri zbororanju Lehrerbunda v 
Gradcu". 

Ker je poročilo o zborovanju Lehrerbunda trajalo čez 
eno uro, smo naslednjo točko vzporeda »Poročilo o peda
g o g i š k i l i t e r a t u r i in o odnoša j ih na šo lsko poli
t i čnem pol ju 1. 1901". odložili na prihodnji sestanek. Go
voril je še Žagar o o b r a v n a v i šo l sk ih zamud. On je 
kot strokovnjak v okr. šol. svetu in referent o zamudah imel 
priliko v obravnavi istih nabaviti si marsikaj, kar se da upe
ljati tudi drugod. 

Č a s t n i m članom je društvo nato soglasno imenovalo 
gg. K o c b e k a , P r a p r o t n i k a in Ž a g a r j a in to vsled 
njih neutrudne delavnosti v prid našega društva, velikih zaslug 
za šolstvo našega okraja in za omiko prebivalstva gornje
savinske doline. — (Čestitamo! Uredn.). 

Po poročilu blagajnika (prebitka je 22 K 44 h) se je 
temu na podlagi pregledanih računov po Klemenčiču in Wud
lerju ml. izrekla zahvala in popolno zaupanje. Wudler star. 
kot blagajnik pa tudi gleda, da naše društvo gmotno pro
speva. Pevskim vodjem se izvoli Wudler ml. in se mu naroči, 
da ustanovi mešani zbor in če mogoče tudi moški. Zboro
vanje je trajalo od 10 do pol 3 ure — vmes presledek ene 
ure. Pri prihodnjem zborovanju pa upamo tudi od obličja do 
obličja gledati naše tovaršice, ki se razen ene častne izjeme 
prerade odstranjujejo od svojih kolegov. 

Če se jim pa naša predavanja zde predolgočasna, pa 
prosimo nje, naj se one zglasijo k besedi — mi hlačarji ho
čemo jih vedno poslušati; — e n a k e p r a v i c e — enake 
d o l ž n o s t i ! — ij — 

Sv. Lovrenc na Drav. polju. U č i t e l j s k o druš tvo 
za p tu j sk i okra j je zborovalo 5. dec. 1901 v okoliški šoli 
ptujski. Udeležba je bila še precej dobra, vendar ne taka, 
kakor zadnjič. Zelo čudno pa je, da se nekateri g. kolegi, 
posebno še gdč. koleginje tako malo brigajo za društvo! — 
Marsikdo pride sicer tisti dan v mesto, k zborovanju ga pa ni. 
Čudno! — Če dotičnikov že drugo ne mika, moralo bi jih 
vsaj to, da se snidejo s kolegi, kjer se človek lahko zabava, 
kar je pri nas učiteljih na kmetih vsekakor velikega pomena. 
Če človek ne pride cel mesec v pošteno družbo, moral bi 
vsaj tako priložnost porabiti, da se malo razvedri in za nekaj 
trenutkov pozabi na tisti šmentani šolski prah, ki nas dan za 
dnevom, teden za tednom tako presneto muči. Ni li res? — 

Po običajnem pozdravu g. predsednika se je odobril 
zapisnik zadnjega zborovanja. Na to so prišle na vrsto dru
štvene stvari. Tu so se pokazale čudne zanimivosti, katerih 
pa ne maramo nositi v javnost. Pokazalo se je zopet, kakšni 
mlačneži so med nami. Nekateri pridejo k zborovanju le takrat, 
kadar je treba pokazati, kaj da znajo; drugih pa kar nič blizu 
ni. Posebno koleginje se pri tem kaj dobro odlikujejo. Pri 
našem društvu jih je 13, pri zborovanju pa vidiš le kake 2 ali 3, 
redkokedaj več, to je pač žalostno in gg. nadučitelji bi prav 

storili, če bi take mlade gospicc — pri nekaterih kolegih bi 
bilo tudi treba — malo opozorili na važnost društev. 

Potem je predaval jako zanimivo in temeljito tovariš 
P e s e k — Sv. Duh, o »Darvinizmu in vzgoji", le žal, 
da je moral svoje predavanje vsled pomanjkanja časa pre
trgati. G. predsednik mu se prav toplo zahvali ter ga prosi, 
da bi svoje predavanje prihodnjič nadaljeval, kar je tudi to
variš Pesek objubil. 

(i. K a u k l e r naznani, da bo g. ravnatelj S c h r e i n e r 
predaval o »Slovenski šo l sk i Matic i" ter praša, kje 
naj bi bilo to predavanje, da bi prišlo lahko več učit. društev 
skupaj. Z veseljem se je vzelo to naznanje ter se sklenilo, da 
se naj vrši predavanje v Ptuju, kamor se povabijo sosedna 
učit. društva. 

Potem sta se še določila kandidata v cenilno komisijo za 
osebno dohodarino, namreč za II. skupino g. Kaukler , za 
III. skupino pa g. Meško. 

Slovenjebistriško učit. društvo je zborovalo 9. nov. t.l. 
v Slov. Bistrici. Vsled jako pičle udeležbe reševale so se le 
najnujnejše točke dnevnega reda. Med drugim se vzame dopis 
graškega okoliškega učiteljskega društva na znanje. To za
hteva, da učiteljska društva delajo na to, da se pridobe razne 
avtonomne korporacije, ki bi se principijelno izrekle za to, da 
dobi učiteljstvo z vso pravico zahtevano moderno d i sc i 
p l i n a r n o pos tavo . — Na poziv glasila »Lehrerbunda" se 
društvo izreče za zjedinenje staj. učiteljstva. O skupnih sta
novskih zadevali posvetujejo se naj enkrat v letu načelniki 
vseh staj. učiteljskih društev. — Poročila o XIII. skupščini 
»Zaveze" na Bledu, o Lehrerbundu v Gradcu in o sestanku 
centralnega odbora v Celju se vzamejo na znanje. — Preda
vanja, istotako pobiranja udnine seje pomaknilo na bo l j še 
prihodnje čase. — Res, že delj časa sem se opazuje pri ne
katerih članih in članicah neuml j iva b r e z b r i ž n o s t glede 
našega društvenega življenja. Žalostno ! 

Vabilo. B r e ž i š k o  s e v n i š k o uč i t e l j sko druš tvo 
bo imelo svoje prvo glavno zborovanje v novem društvenem 
letu dne 5. prosinca 1902 na Vidmu. Zborovanje se prične 
ob 10. uri dopoludne po sledečem vsporedu: 1. Odobrenje za
pisnika zadnjega zborovanja. 2. Društvene zadeve. 3. Poročilo o 
društvenem delovanju 1. 1901. 4. Poročilo blagajnika in odo
brenje računa za 1. 1901. 5. Razgovor o obravnavi šolskih 
zamud. 6. Predavanje. 7. Želje in nasveti. K obilnej vdeležbi 
vabi vljudno Odbor. 

Vabilo. S l o v e n j e b i s t r i š k o u č i t e l j s k o druš tvo 
bo zborovalo v četrtek 9. dne prosinca 1902. 1. ob pol 11 uri 
predpoldan v Slov. Bistrici. Na dnevnem redu bo med drugim: 
a) letno poročilo o delovanju društva; b) poročilo blagajnika; 
c) predavanja; d) izvolitev novega predsedništva in odbora; 
e) slučajnosti; f) petje. K obilni vdeležbi vabi Odbor. 

O učiteljskem društvu za šmarski in rogaški okraj 
nam je nadalje poročati nastopno: Društvo je imelo dne 4. av
gusta t. 1. precej dobro obiskovano zborovanje pri Sv. Križu 
tik Slatine ter je tov. Strmšek podaval o pismenem odšte
vanju v smislu seštevanja. Ker je ta predmet obravnaval zgolj 
na podlagi praktičnih izkušenj, je bilo podavanje zelo zani
mivo ter je provzročilo prav živahen razgovor. 

Dne 1. septembra t. 1. se je pri Sv. Križu zopet zbralo 
več tovarišev obeh okrajev, da se poslove od marljivega dru
štvenega tajnika tov. Fr. Jamšeka, ki se je v jeseni preselil 
v mariborski okraj. 

Dne 1. decembra t. 1. je društvo zborovalo v Šmarji. 
Navzočih je bilo 17 udov. Pohvalno moramo omeniti, da je 
bil pri tem zborovanju krasni spol posebno dobro zastopan. 
Društvu so na novo pristopili: Iz primorskega došli tov. Sre
brnič, Lemberg; tov. Dobrnik, Ponikva; in tovarišica Klein, 
Ponikva. Svoj pristop sta tudi dali prijaviti tovarišici Černe 
in Vizjak, Slivnica. 

Ž navdušenostjo se je sklenilo potom »Zaveze" poslati 
na državni zbor prošnjo za ustanovitev slovenskega vseuči
lišča v Ljubljani. 

Na članek »Ein Einigungsvorschlag" v 20. štev. letošnje 
»Schulu. Lehrerzeitung" se je sklenilo odgovoriti, da bi mi 
skupno in složno postopanje vsega štajerskega učiteljstva v 
stanovskih zadevah z veseljem pozdravili, toda. v obžalovanja 



vredni razpor se mi ne moremo vtikati'; ka j t i povz roč i l i 
so ga nemški t o v a r i š i sami med seboj , zato ga 
naj tud i poravnajo sami med seboj . 

Razgovarjalo se je nadalje o pouku v r i s an ju in 
sicer na podlagi vprašalne pole, kojo je vadniški učitelj v 
Mariboru, g. Marin razposlal na posamezna šolska vodstva. 
Povdarjalo se je, da so do zdaj pri nas skoro povsod uvedene 
Tretauove predloge preveč jednostavne, takoimenovana ame
rikanska metoda pa da je preekstremna ter da tedaj živo po
trebujemo primerne ureditve predlog za risanje v ljudski šoli. 
Ker je pouk v tem učnem predmetu postal važno dnevno 
vprašanje na polju specijelne metodike, se je sklenilo naprositi 
zgoraj omenjenega vadniškega učitelja gospoda Marina, da 
pride prilično v naše društvo podavat o pouku v risanju. Kot 
primeren kraj v ta namen se je določila Ponikva. Prihodnje 
zborovanje se vrši v nedeljo, dne 2. februarja 1902. 

Vabilo. »Učitelj , d r u š t v o za ce l j sk i in l a šk i 
o k r a j " ima v svojih navadnih prostorih v Celju dne 5. ja
nuarja 1902 točno ob 11. uri dopoludne svoje glavno zbo
rovanje. Vspored : 1. Zapisnik. 2. Petje (»Oblačku"). 3. Dru
štvene zadeve in nasveti. 4. Poročilo tajnika. 5. Poročilo 
blagajnika. 6. Volitev odbora za 1. 1902. 7. Določitev časnikov 
in knjig za 1. 1902. 8. Eventuvalia. K mnogobrojni vdeležbi 
prijazno vabi Armin Gradišnik t. č. predsednik. 

Učiteljsko društvo za ptujski okraj ima svoje glavno 
zborovanje v četrtek dne 9. prosinca 1902. točno ob pol 11 uri 
v okoliški šoli ptujski po sledečem vsporedu: 1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 3. Predavanje o »Darvinizmu in vzgoji" (nadalje
vanje). 4. Poročilo o društvenem delovanju v pretečenem letu. 
5. Blagajnikovo poročilo in letni račun. 6. Volitev novega 
odbora. 7. Slučajnosti. K točn i in prav mnogobrojni udeležbi 
vljudno vabi Fr. Šoni t. č. predsednik. 


